
Deconstruction of faith 1/3 

Deconstrucția credinței 1/3 

 

Bună ziua tuturor, 

Mulți dintre noi am văzut muzicieni creștini bine cunoscuți, pastori și alții 

"căzând de la Domnul". Termenul modern este 'deconstrucția' credinței lor.  

Printre creștinii notabili care și-au 'deconstruit credința' se numără: Marty 

Sampson, fostul lider de închinare Hillsong, Kevin Max de la DC Talk, 

Derek Webb de la Caedmon's Call, Michael Gungor (lider de închinare). 

Kevin Max (DC Talk) a declarat că "deconstruiește de zeci de ani" și că 

acum îl urmează pe "Hristosul universal", crezând în "prezența divinului în 

literalmente fiecare lucru și în fiecare persoană". 

 

Deconstrucția: "Procesul de demontare a convingerilor acceptate de 

cineva" (A.J. Swoboda în After Doubt). 

 

Uneori, liniile de demarcație sunt neclare  

Uneori, o persoană care și-a deconstruit credința crede că se află într-o 

reformă. Dar deconstrucția oricărui lucru este o dărâmare a unei structuri 

existente, fie că este vorba de o clădire sau de umblarea unei persoane cu 

Domnul. Nu este o reformare activă.  

Reforma este actul de reformare a convingerilor cuiva. Acesta este un 

proces normal și bun. 

Rapperul Lecrae a scris pe Twitter:  

"Un tip de deconstrucție implică de fapt folosirea scripturilor pentru a 

deconstrui idei și practici nesănătoase." Acesta este un proces bun și un 



proces de reînnoire a minții noastre pe tot parcursul vieții pentru căile și 

adevărul lui Dumnezeu.  

Dar, pe de altă parte, a observat el: "Mulți mileniali se folosesc de cultură 

pentru a contesta scripturile. Acest lucru duce adesea la faptul că cultura 

are întâietate asupra Scripturii și, din păcate, oamenii încep să se 

deconstruiască pe ei înșiși în afara credinței. Începem să punem la îndoială 

Biblia pentru că nu se aliniază cu cultura".  

Aceasta este deconstrucția modernă: Să crezi mai mult în cultura populară 

decât în Scriptură sau în umblarea lor în ceea ce știu că este Domnul. Este 

o stare de confuzie a emoțiilor și gândurilor care duce la deconstrucția 

credinței cuiva.  

Reformatorul olandez Jodocus Lodenstein scria în 1674: "Biserica este 

reformată, și este mereu reformată, prin Cuvântul lui Dumnezeu". 

Aceasta este cheia: deconstrucția are loc cu scopul de a reforma credința 

cuiva prin Cuvântul lui Dumnezeu, sau pur și simplu o deconstruiește? 

Înveți doctrina falsă și eroarea și o înlocuiești cu o înțelegere corectă și 

echilibrată, sau doar îți deconstruiești credința în Domnul și în Scriptură? 

Cultura populară și deconstrucția.  

Atunci când o persoană își deconstruiește credința prin intermediul culturii 

moderne, vede Biblia ca pe un instrument de opresiune, demodat și 

învechit - nu ca pe un standard al adevărului care trebuie studiat și trăit.  

Mergând pe această cale, se ajunge apoi la punctul de vedere inevitabil că 

adevărul lor este cel care contează, nu ideea de adevăr a Bibliei. Prin 

urmare, fiecare persoană are propriul adevăr, iar adevărul meu s-ar putea 

să nu fie adevărul tău. "Fiecare trebuie să își găsească propriul adevăr" a 

fost auzit în mod repetat în cultura populară.   

Cu alte cuvinte, atunci când dai jos Scriptura ca autoritate finală a cuiva, tot 

ceea ce rămâne este opinia personală. Adevărul este ceea ce fiecare 

persoană îl face. 

 



Adevărul obiectiv vs. adevărul subiectiv 

O lampă se află în cameră.  

Aceasta este o afirmație adevărată. Nu contează dacă nu credeți în lămpi 

sau dacă nu credeți că lampa se află în cameră. Ea este, de fapt, în 

cameră. Este posibil ca unei persoane să nu-i placă faptul că lampa se află 

în cameră. S-ar putea să nu-i placă stilul lămpii. Poate fi de părere că 

lampa nu ar trebui să fie acolo.  

Dar nu contează ce cred, ce gândesc, ce simt sau ce opinie au; lampa se 

află în cameră. Acesta se numește adevăr obiectiv. 

Dar cineva a trebuit să pună lampa acolo. Adevărul trebuie să aibă un 

făcător de adevăr. Cineva a pus lampa acolo, apoi se observă că lampa 

se află în cameră. Aceste două elemente sunt necesare pentru a exista un 

adevăr obiectiv. Adevărul răspunde în fața celui care face adevărul.  

O lampă se află în cameră. 1 + 1 = 2. Dacă sari pe fereastră, vei cădea. 

Cineva a pus lampa acolo. Matematica este fundamentul care include 1 + 1 

= 2. Gravitația este motivul pentru care, dacă sari pe fereastră, vei cădea. 

Întotdeauna există un fundament mai profund al adevărului, un creator de 

adevăr. 

Cultura populară, chiar și în rândul creștinilor, definește adevărul într-

un mod diferit.  

Atunci când o persoană își deconstruiește credința, respinge adevărul și pe 

cel care l-a creat. Individul este făuritorul adevărului, prin urmare, tot ceea 

ce spune el că este adevăr, este adevărat. Ei vor spune despre o 

învățătură (biblică): "Ceea ce este adevărat pentru tine nu este adevărat 

pentru mine". Asta se numește adevăr subiectiv.  

Acest lucru îi permite persoanei să ia decizii emoționale bazate exclusiv pe 

opiniile și sentimentele sale. Ei vor nega adevărul obiectiv pentru că 

emoțiile lor nu sunt de acord cu convingerile altcuiva. 

Despre lampă 



În cazul adevărului subiectiv, persoana este atât creatorul adevărului, cât și 

observatorul care afirmă că ceva este adevărat.  

"Nu sunt de acord cu prezența lămpii în cameră". 

Este creatorul adevărului și cel care determină ce este adevărat: "Nu vreau 

o lampă în cameră" și "Nu-mi place stilul lămpii".  Aceste 2 opinii formează 

adevărul pentru ei, așa că ei simt că au dreptate. Prin urmare, lampa este 

greșită. (adevăr subiectiv)  

Când este aplicat la credința lor în Hristos, ei își deconstruiesc credința 

pentru că Biblia și învățăturile nu sunt de acord cu sentimentele și opiniile 

lor. Ei cred în învățături care sunt ilogice și care sunt dovedite în mod clar 

ca fiind greșite de Scriptură, de bunul simț și chiar de știință. Este idolatrie, 

punându-și opiniile mai presus de Scriptură, lăsând deoparte logica și 

adevărul obiectiv, ridicând sinele mai presus de toate.  

Săptămâna viitoare, Deconstrucția necesită o criză, și deconstrucția văzută 

în Noul Testament.  

Până atunci, binecuvântări, 

John Fenn 

http://www.cwowi.org și trimiteți-mi un e-mail la cwowi@aol.com 

 

Deconstruction 2 of 3, Shipwreck, 

Deconstrucția 2/3, Naufragiu,  

Bună ziua tuturor, 

Am explicat procesul de "deconstrucție a credinței lor" pe care mulți 

muzicieni și slujitori creștini cunoscuți vorbesc despre acest proces. Dintre 

cei pe care îi cunoaștem, sunt mult mai mulți fii și fiice, nepoți și prieteni ai 

noștri care își deconstruiesc și ei credința.  

mailto:cwowi@aol.com


Deconstrucția nu este actul de reformare, care constă în reformarea ideilor 

și a înțelegerii despre Domnul. Este actul de a dărâma tot ceea ce au fost 

învățați și știau și de a le înlocui cu ideile culturii populare. 

Deconstrucția credinței necesită o criză. 

O criză de credință începe procesul. Poate fi un eveniment tragic care nu 

se potrivește cu ceea ce credeau că este Dumnezeu. Ar putea fi rugăciuni 

fără răspuns cu privire la cineva drag răpus de boală sau accident. Ar 

putea fi faptul că văd un eșec moral la un lider pe care îl puseseră pe un 

piedestal.   

Poate că văd ceva cu care nu sunt de acord sau pe care îl pun la îndoială 

și nu găsesc răspunsuri în biserica lor. Poate că au crescut izolați de alte 

viziuni ale lumii și au fost brusc împinși în lume la facultate sau la primul lor 

loc de muncă care le-a pus la îndoială convingerile.  

Uneori începe cu o persoană care nu poate împăca poveștile din Vechiul 

Testament despre violență, sclavie sau pedeapsa cu moartea pentru lucruri 

aparent minore, conform standardelor de astăzi. Aceștia fac greșeala de a 

măsura culturile aflate la 3000 sau mai mulți ani distanță de standardele de 

astăzi, în loc să așeze Biblia în contextul cultural și istoric. 

Creștinismul nu este despre lupta cu demonii, ci despre întâlniri cu 

adevărul 

Pavel scrie în II Corinteni 10: 3-6 că lupta noastră spirituală nu constă în 

întâlniri de putere cu demonii, ci în întâlniri cu adevărul. Iată pasajul în 

limba greacă:  

"Căci armele luptei noastre nu sunt trupești, ci dumnezeiești, pentru 

dărâmarea întăriturilor, pentru răsturnarea argumentelor și a oricărei 

înălțimi care se ridică împotriva cunoștinței lui Dumnezeu și pentru 

supunerea și luarea prizonierilor oricărui gând în supunerea și conformarea 

cu Hristos."  

Acest lucru arată clar că luptele noastre nu sunt în primul rând cu demonii, 

ci cu propriile noastre gânduri și emoții. Bătălia noastră este una în care 



întâlnim adevărul, adevărul obiectiv, și aducem gândurile și emoțiile 

adevărului subiectiv în ascultare. Demonii ne pot intensifica, ademeni, ne 

pot concentra asupra emoțiilor noastre, dar bătălia principală nu este lupta 

cu demonii - ci cu propriile noastre gânduri și emoții. 

Facem acest lucru în fiecare zi în alte domenii, ca o chestiune de 

maturizare în Hristos.  

Să spunem că am urmărit cum vorbesc două persoane pe care le iubim 

sau le respectăm și ne simțim jigniți de modul în care o persoană se 

adresează celeilalte. Nu este un păcat, ci doar ceva ce credem că ar fi 

trebuit să fie tratat diferit. Sau poate că acea persoană are cu tărie o opinie 

cu care nu sunteți de acord.  

Se ridică o imaginație și o emoție care ne înfurie; ne formăm o părere că ei 

greșesc. Suntem dezamăgiți de ei. Acum avem o atitudine față de acea 

persoană. Emoțiile noastre fug cu noi; gândurile sunt una cu emoțiile 

noastre. A simți înseamnă a gândi, a gândi înseamnă a simți.  

Dar atunci se ridică dragostea. Se ridică un gând dumnezeiesc că nu este 

treaba noastră cum au interacționat acele două persoane între ele. Un 

gând dumnezeiesc se ridică în mintea noastră, din duhul nostru, care 

spune că trebuie să ne vedem de treaba noastră și să lăsăm ideile, emoțiile 

și gândurile noastre deoparte în legătură cu asta. 

Vine un gând dumnezeiesc că am reacționat așa pentru că mama și tatăl 

nostru s-au purtat așa unul cu celălalt și asta ne aduce tot felul de amintiri 

asupra cărora trebuie să preluăm controlul. Aducem acele emoții și gânduri 

captive lui Hristos sau le întreținem și formăm o fortăreață în emoțiile 

noastre față de acea persoană? Dacă ne agățăm de acea fortăreață, un 

demon poate intra cu ușurință pentru a ne atrage spre mai multă 

amărăciune și gânduri greșite.  

Noi vrem să creștem. Vedem că problema este la noi, nu la ei. Noi "iertăm", 

deși nu este de fapt o iertare, deoarece nu a fost implicat niciun păcat. Ne 

dăm drumul și recunoaștem în sinea noastră că nu este treaba noastră 



cum vorbesc alți doi oameni între ei. Și pacea Domnului revine în sufletul și 

în gândurile noastre față de prietenul nostru.  

Tocmai am reușit să întâlnim cu succes adevărul, am adus gândurile și 

emoțiile în captivitate și am crescut puțin în Isus. Lupta noastră a fost cu 

adevărul, căci Isus este Adevărul. 

Adevărul este arma noastră prin care creștem în Hristos.  

Isus a spus că El este calea, adevărul, viața și calea către Tatăl. În 

deconstrucție, gândurile și emoțiile neevlavioase sunt întreținute și 

amplificate, nu aduse captive lui Hristos. Centura adevărului din Efeseni 

6:11 ține laolaltă restul armurii lui Dumnezeu. 

Naufragiu al credinței: I Timotei 1: 19 

1: 19 Păstrând credința și o conștiință bună, pe care unii au părăsit-o în 

privința credinței și au naufragiat... 

Naufragiu: "naugeo", literal, a rupe o corabie. De aici se ajunge la nautică. 

Pavel a suferit un naufragiu documentat în Faptele Apostolilor 27. Au eșuat 

și corabia s-a sfărâmat, lovită de valuri de țărmul inamovibil. Imaginea pe 

care o folosește Pavel este aceea a credinței unei persoane care se 

izbește de țărm. Credința lor se destramă din cauza valurilor și a vântului 

care vin împotriva ei. Ce sunt vântul și valurile care fac ca nava credinței lor 

să naufragieze? 

Efeseni 4: 14-15:  

"Ca să nu mai fim ca niște copilași, care sunt purtați încoace și încolo de 

orice vânt de învățătură vicleană și de viclenia oamenilor în uneltirile lor 

înșelătoare. Ci, vorbind adevărul în dragoste, să creștem în toate privințele 

trupul matur al Celui care este capul, Hristos.  

Oamenii care se luptă cu ceea ce spune cultura populară față de ceea ce 

cred că știu despre Domnul, au nevoie de cineva care să îi conducă prin 

deconstrucție pentru a putea trece printr-o reformă.  



În Filipeni 1: 9-10, Pavel s-a rugat ca ei să aibă multă cunoaștere și 

discernământ. Faptele Apostolilor 17:11 poporul din Bereea este lăudat 

pentru că a examinat Scriptura pentru a vedea dacă Pavel spune adevărul.  

Iuda v22 spune să aibă milă de cei care se îndoiesc, iar Isus i-a angajat pe 

cei cu întrebări dificile. 

Creștinismul nu este construit de cultura populară, ci este o revelație din 

ceruri. Acești oameni au nevoie ca cineva care Îl cunoaște pe Domnul să îi 

ajute să împace problemele cu care se luptă, pentru ca ei să primească 

propria lor revelație de la Tatăl cu privire la aceste lucruri.  

Cum să ajuți pe cineva care se zbate în credință este săptămâna viitoare. 

Până atunci, binecuvântări, 

John Fenn 

http://www.cwowi.org și trimiteți-mi un e-mail la cwowi@aol.com 

 

Deconstruction 3 of 3, Answers 

Deconstrucția 3/3, Răspunsuri 

 

Bună ziua tuturor, 

Cum ne rugăm pentru o persoană care își deconstruiește credința? Cum 

vorbim cu ei?  

 

Cum să ne rugăm 

Isus a spus în Ioan 6:45: "Oricine a auzit și a învățat de la Tatăl, vine la 

Mine". 

A auzi de la Tatăl se întâmplă înăuntru, în interior, în lupta cu gândurile și 

ideile. DACĂ o persoană va învăța ce spune El, va veni la Isus.  



În Matei 16: 16-17 Petru a exclamat: "Tu ești Hristosul, Fiul lui Dumnezeu 

cel viu". Isus i-a spus: "Ești binecuvântat, Simon, căci nu omul ți-a 

descoperit acest lucru, ci Tatăl Meu care este în ceruri". 

Petru a auzit și a învățat de la Tatăl și a venit la Isus. 

Rugăciunile lui Pavel pentru alții erau, de asemenea, "concentrate pe 

plan intern 

În Efeseni 1:17-19, el se roagă: 

"...să nu încetez a mulțumi pentru voi și ca Dumnezeu, Tatăl Domnului 

nostru Isus Hristos, Tatăl slavei, să vă dea Duhul înțelepciunii și al 

descoperirii în cunoașterea Lui (Tatăl), ca să vi se deschidă ochii priceperii 

voastre pentru a cunoaște bogăția slavei Lui..." 

Efeseni 3: 14-20 oferă mai multe informații despre rugăciunea sa din primul 

capitol: 

"De aceea îmi plec genunchii înaintea Tatălui Domnului nostru Isus Hristos, 

de la care se numește toată familia din ceruri și de pe pământ. Mă rog ca 

El (Tatăl), din bogăția Sa glorioasă, să vă întărească cu putere prin Duhul 

Său în omul vostru lăuntric... pentru ca voi să fiți înrădăcinați și întemeiați 

în dragoste (necondiționată), ca să cunoașteți întregul volum al dragostei 

lui Hristos, care este dincolo de orice cunoaștere în minte...." 

 

Combinați-le într-o rugăciune pentru persoana iubită:  

"Tată, în numele lui Isus, ridic la Tine ____. Îți cer să le dai Duhul 

înțelepciunii și al revelației în cunoașterea ta, să le deschizi ochii înțelegerii 

pentru a cunoaște invitația ta în Isus. Ca prin Duhul Tău să-i întărești în 

omul lor interior, astfel încât să devină înrădăcinați și împământeniți în 

dragostea Ta, Tată. Ca ei să poată apoi să înțeleagă marea ta iubire pentru 

ei, dincolo de capacitatea lor de a o raționa. Fă-le să știe că ei știu că sunt 

iubiți de tine. Descoperă-le aceste lucruri în adâncul lor Tată, și întărește-i 

să audă și să creadă și să vină la Isus cu aceste revelații...." și cuvinte în 

acest sens.  



Poți să-l mustri pe diavolul asupra vieților lor cât vrei, dar voința umană 

este suverană, iar întreaga împărăție decurge din revelațiile venite de la 

Tatăl. În primul rând, că Isus este Fiul Său dat pentru noi, și apoi toate 

celelalte. Totul ESTE despre revelația internă de la Tatăl. Rugați-vă pentru 

ei în consecință. Nu-i spuneți Tatălui ce vreți să facă, cereți-i să facă ceea 

ce El a revelat deja despre modul în care lucrează în omul interior. Lucrați 

CU El în loc să Îi spuneți ce să facă. 

Vorbiți cu ei, așa cum vă permit, așa cum se luptă.  

Nu stați în calea Tatălui încercând să culegeți o recoltă înainte de vreme. 

S-ar putea să aveți nevoie de multe conversații cu ei de-a lungul anilor, pe 

măsură ce se luptă. Tatăl este perseverent. S-ar putea să fiți pe un roller 

coaster cu ei - sus și cu totul pentru Dumnezeu într-un moment, apoi jos 

într-o vale în următorul. Nu veți putea vedea ce face Tatăl în ei pe plan 

intern, dar când îi vedeți luptându-se cu lucruri din interior, este o dovadă 

că Tatăl lucrează. 

Mulți văd pe cineva luptându-se și cred că este diavolul după ei. Cu 

siguranță că el poate fi un adversar în luptă, dar meciul este între Tatăl și 

voința și adevărul persoanei respective. Isus este Adevărul. 

Ei folosesc aceleași cuvinte, dar folosesc un dicționar diferit pentru a 

defini aceste cuvinte. 

Atunci când oamenii din cultura populară confundă diferențele dintre 

adevărul obiectiv (Iisus) și adevărul subiect (cultura pop), comunicarea 

devine confuză și neclară.  

Un exemplu foarte comun de utilizare a acelorași cuvinte, dar a unui 

dicționar diferit pentru a le defini, este cel al Martorilor lui Iehova. Ei spun 

că cred în Iisus, dar cred că Iehova l-a creat pe Iisus sub forma îngerului 

arhieresc Mihail. Ei cred că atunci când Isus s-a născut era un simplu om, 

nu Dumnezeu în carne și oase. Ei cred că Iisus nu a fost înviat literalmente 

din morți, ci doar înviat spiritual.  

Aceleași cuvinte, dicționar diferit. Iată ce se întâmplă în cultura populară. 

Prin urmare, trebuie să definim lucrurile pentru o persoană care se luptă. 



Să-i aducem înapoi nu la religie, ci la înțelepciunea modului în care 

Dumnezeu definește lucrurile. 

Deconstrucția nu este despre reconstruirea unei înțelegeri corecte a 

lui Dumnezeu  

Așa că, în luptele lor, trebuie să reconstruim asta pentru ei, cărămidă cu 

cărămidă, în timp, lăsând fiecare cărămidă de adevăr să se așeze și să se 

solidifice cu mortarul ei. Cărămida este adevărul, Duhul Sfânt și 

înțelepciunea voastră sunt mortarul. Va fi nevoie de timp pentru ca fiecare 

"cărămidă" să se conecteze cu alte cărămizi prin mortarul Duhului Sfânt.  

Deconstrucția nu înseamnă să-ți corectezi credința în Dumnezeu, ci să faci 

ca părerile tale despre orice să corespundă cu realitatea așa cum o vezi în 

cultura populară. Așa că, în timp ce ne rugăm ca Tatăl să le dea revelație, 

să ne luptăm cu ei, să separăm gândurile culturii populare de adevărul 

obiectiv al lui Isus Hristos și de dragostea Tatălui. 

Deconstrucția nu are un scop final, nu are o destinație pentru 

deconstrucție.  

Atunci când se renovează o clădire, se face acest lucru cu intenția de a 

reconstrui. Nu la fel se întâmplă cu cei care își deconstruiesc credința. Ei 

doar deconstruiesc.  

Tatăl este în interior, mutându-i de la autoritatea eului la autoritatea lui 

Dumnezeu. Satana a folosit deconstrucția în Grădina Edenului. "A spus 

Dumnezeu?" (Geneza 3:1) 

Înainte ca actul păcatului să aibă loc, a fost primită o minciună. Altfel spus, 

o idee de a deconstrui ceea ce a spus Dumnezeu a venit înainte de act. A 

fost o minciună, dar minciuna este menită să deconstruiască ceea ce a 

spus Dumnezeu și să aducă confuzie în gânduri și emoții.  

O persoană iubită care trece prin deconstrucție este ca un divorț. Un divorț 

este o moarte vie. Este un ciclu de la revedere și salut din nou, care 

trezește amintiri și emoții vechi. Când ajutăm pe cineva să-și 

reconstruiască ideile și credința în Dumnezeu, trebuie să ne concentrăm pe 



câte o cărămidă de adevăr, reafirmând dragostea noastră pentru el, că 

suntem pentru el, că suntem aici pentru el. În lupta lor cu Dumnezeu și cu 

ei înșiși, ca orice proces de construcție, nu arată ca o clădire frumoasă și 

terminată - dar dați-i timp și credință în credincioșia Tatălui.  

 

Un nou subiect săptămâna viitoare, până atunci, binecuvântări, 

John Fenn 

http://www.cwowi.org 

 


